

လယ်သိမ်းမြေသိမ်းမှုတွေက တိုင်းပြည်စီးပွားရေးကို ဘယ်လောက်ထိခိုက်သလဲ

မြန်မာနိုင်ငံမှာ ၁၉၈၉ ခုနှစ် အာဏာသိမ်း စစ်အာဏာရှင်အစိုးရ တက်လာပြီးတဲ့နောက် တရား ဥပဒေ တရား ဥပဒေမဲ့ မြေသိမ်းယာသိမ်းမှုတွေ နိုင်ငံတစ်ဝန်းဖြစ်ပွားခဲ့ပါတယ်။ အာဏာရှင် အစိုးရ တာဝန် အစိုးရ တာဝန် ယူချိန်ကတော့ ပြည်သူတွေအနေနဲ့ မပြော မပြောသာလို့ ရေငုံနှုတ်ပိတ်နေခဲ့ကြပေမယ့် ၂၀၁၁

၂၀၁၁ ခုနှစ် အ

အရပ်သားအစိုးရတက်လာချိန်မှာတော့ သူတို့သိမ်းဆည်းခံရတဲ့ လယ်ယာမြေတွေ ပြန်လည် ရရှိဖို့ ရရှိဖို့ ကြိုးပမ်းလာကြပါတယ်။

ဒီလိုကြိုးပမ်းမှုတွေကြောင့် မြေယာ

မြေယာ ပြန်လည်ရရှိတာတွေရှိသလို မြေယာ ပြန်လည် ရရှိခြင်း မရှိဘဲ ထောင်သွင်း ထောင်သွင်း အကျဉ်းကျခံနေရာတွေလည်း များစွာရှိနေပါတယ်။ လယ်သိမ်း မြေသိမ်းမှု မြေသိမ်းမှု တွေကြောင့် ပြည်သူ

ပြည်သူတွေမှာ လုပ်ကိုင်စားသောက်စရာမဲ့ ဖြစ်လာရသလိုစစ်အာဏာရှင်တွေနဲ့ စီးပွား စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်တွေအကြား မြေယာ

မြေယာ ရောင်းချမှုတွေကြောင့် မြေယာအများစု လက်ဝါး ကြီးအုပ် ခြယ်လှယ်မှုတွေ ဖြစ်ပေ ဖြစ်ပေါ်ပြီး မြေယာဈေးနှုန်း အဆမတန် မြင့်တက် တာတွေလည်း ကြုံတွေ့နေရ

ကြုံတွေ့နေရပါတယ်။ အာဏာရှင်စနစ်ရဲ့ မြေယာသိမ်းဆည်းမှုတွေက ဘယ်လောက် တိုင်း ပြ တိုင်း ပြည် စီးပွားရေးကို ဘယ်လောက်ထိခိုက်ပါသလဲ ဆိုတာကို ဒီတစ်ပတ် စီးပွားရေး ဒီဘိတ်မှာ ဒီဘိတ်မှာ ဆွေးနွေးသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

အာဏာရှင်စနစ်နဲ့ မြေသိမ်းမှုများ

၁၉၈၈ ခုနှစ် မှာ စစ်အာဏာသိမ်းအစိုးရ တက်လာပြီးတဲ့နောက် နိုင်ငံတစ်ဝန်း မြေသိမ်းမှုတွေ မြေသိမ်းမှုတွေ အကြီးအကျယ် ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး အဓိကအားဖြင့်တော့ တပ်မတော်အတွက် မြေသိမ်းယူမှု မြေသိမ်းယူမှု၊ နိုင်ငံတော် စီမံကိန်းတွေ အတွက် သိမ်းယူမှု၊ လမ်းဖောက်တံတား

လမ်းဖောက်တံတားဆောက် လုပ်ငန်းတွေ အတွက် အိမ်မြေကို မတရား ရွှေ့ပြောင်း  
ရွှေ့ပြောင်းခိုင်းစေမှုတွေနဲ့ ပုဂ္ဂလိကစီးပွားရေး ကုမ္ပဏီတွေကို မြေယာတွေ ပြန်လည် ချထားပေးမှုတွေ အ  
ချထားပေးမှုတွေ အကြီးအကျယ် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ပါတယ်။

အာဏာရှင်စနစ်ကြီးစိုးတဲ့ကာလတွေအတွင်းမှာ မြေ  
မြေယာသိမ်းဆည်းမှုနဲ့ ချမ်းသာကြီးပွားလာတဲ့ စီးပွားရေး ခရိုနီတွေ များစွာ ပေါ်ထွန်းလာ  
ပေါ်ထွန်းလာခဲ့ပါတယ်။ လက်ရှိ မြန်မာနိုင်ငံမှာ စီးပွားရေးအရ ကြီးထွားနေတဲ့ ခရိုနီစီးပွားရေး လုပ်ငန်း  
လုပ်ငန်းရှင် အများစုဟာ မြေသိမ်းမှုတွေနဲ့ ပတ်သက်ခဲ့ကြသူ တွေ အများစုပါဝင်နေပါတယ်။

အင်္ဂလိပ်အစိုးရက ၁၉၈၄ ခုနှစ် မြေသိမ်းဥပဒေဆိုတာ ပြဋ္ဌာန်းထားပြီး မြေသိမ်းမှုတွေ  
မြေသိမ်းမှုတွေကို ဘယ်လို စနစ်တကျ သိမ်းရမ  
သိမ်းရမလဲဆိုတာ ပြဋ္ဌာန်းထားပါတယ်။နှစ်ပေါင်း ၁၂၀ သက်တမ်း ရှိနေပေမယ့်လည်း အဲဒီဥပဒေမှာ  
အဲဒီဥပဒေမှာ စနစ်တကျ မှုတွေပါဝင်ပါတယ်။ စစ်အာဏာရှင် အစိုးရက ဒီဥ  
ဒီဥပဒေကို မျက်ကွယ်ပြုပြီး ဥပဒေမဲ့ မြေသိမ်းမှုတွေ အကြီးအကျယ် လုပ်ဆောင်ခဲ့ပါတယ်။

စီမံကိန်းများနဲ့ မြေသိမ်းခံတို့ရဲ့ ကူရာမဲ့ဘဝ

စစ်အစိုးရလက်ထက်မှာ စီမံကိန်းများစွာကို အစ  
အကြောင်းပြ မြေသိမ်းမှုတွေ လုပ်ဆောင်ခဲ့တဲ့အထဲမှာ ဝမ်ပေါင်ကုမ္ပဏီက ဆောင်ရွက်  
ဆောင်ရွက်နေတဲ့ လက်ပံတောင်းတောင် ကြေးနီစီမံကိန်း၊ မြစ်ဆုံ  
မြစ်ဆုံစီမံကိန်း မြေသိမ်း၊ ထားဝယ်ရေနက်စီမံကိန်းတွေကြောင့် မြေသိမ်းမှုတွေ  
မြေသိမ်းမှုတွေဟာ ဧက ထောင်သောင်းချီ အသိမ်းခံခဲ့ရပါတယ်။ ဒီလယ်ယာမြေတွေ ပြန်လည်ရရှိ  
ပြန်လည်ရရှိရေးအတွက် ကြိုပမ်းဆောင်ရွက်ကြရင်း လယ်သမားမြောက်မြားစွာ ထောင်သွင်  
ထောင်သွင်းအကျဉ်းချခံခဲ့ကြရပါတယ်။ ကိုယ့်လယ်ယာမြေအတွက် ကိုယ်တိုက်ပွဲဝင်ရင်း ထောင်ချခဲ့ရ  
ထောင်ချခဲ့ရတာပါပဲ။ ဒါက ထင်သာမြင်သာရှိပြီး ပြည်သူတွေ အများစုနဲ့ မိဒီယာတွေ အများစု သိရှိ  
သိရှိကြတဲ့ မြေသိမ်းမှုတွေပါပဲ။

နိုင်ငံတစ်ဝန်းလုံးမှာ လူမသိ၊ သူမသိ မြေယာသိမ်းခံရမှုတွေ မြောက်မြားစွာ ရှိနေဆဲပါ။  
ရှိနေဆဲပါ။ ဒီနေ့အချိန်အထိ အဲဒီမြေသိမ်းမှုတွေကြောင့် အလုပ်လက်မဲ့ဖြစ်ပြီး ဘဝပျက်ကြ  
ဘဝပျက်ကြရတဲ့ လယ်သမားတွေ မြောက်မြားစွာ ဒုန့်ဒေးရှိနေပါတယ်။

အစိုးရသစ်လက်ထက် မြေသိမ်းမှု ဖြေရှင်းမှုများ

၂၀၁၅ ခုနှစ် ရွေးကောက်ပွဲကို NLD ပါတီ အနိုင်ရရှိပြီးတဲ့နောက် ဒုတိယ အကြိမ်  
လွှတ်တော် သက်တမ်းတွင် မြေသိမ်း၊ ယာသိမ်း ကိစ္စရပ် များကို အရေးအကြီး လုပ်ငန်  
လုပ်ငန်းစဉ် အဖြစ် ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ဖို့ လယ်ယာမြေ စုံစမ်းရေး ကော်မရှင်က  
ကော်မရှင်ကို ဖွဲ့စည်း ဆောင်ရွက် မှုတွေ လုပ်ဆောင်လာပါတယ်။

အစိုးရသစ်တက်လာတဲ့အခါမှာ

တနိုင်ငံလုံးမှာ မြေသိမ်းဆည်းမှုတွေကို (၆) လအတွင်း ဖြေရှင်းမယ်လို့ မြေယာသိမ်းယူမှု ပြု  
မြေယာသိမ်းယူမှု ပြန်လည်စိစစ်ရေး ဗဟိုကော်မတီက ကြွေးကြော်  
ကြွေးကြော်ပြန်ပါတယ်။ အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာ စစ်တပ်က မြေယာသိမ်းတာတွေ ရှိနေသေးပေ  
ရှိနေသေးပေမယ့် သိမ်းပိုက်မြေယာကို စွန့်လွှတ်တာမျိုးလည်း ရှိလာပါတယ်။ ဒါပေမဲ့ ဝန်ထမ်းတွေ  
ဝန်ထမ်းတွေ ကလိမ်ကျမှုကြောင့် လယ်သမားလက်ထဲ မြေယာရောက်မလာဘူးလို့ ဆိုပါတယ်။

လယ်ယာမြေနှင့်အခြားမြေများ သိမ်းဆည်းခံရမှုများကြောင့် ပြည်သူများန  
ပြည်သူများနာနာမှုမရှိစေရေး စုံစမ်းရေး ကော်မရှင်က ၂၀၁၆ခုနှစ်၊ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ  
၂၁ ရက်နေ့အထိ လယ်ယာမြေ ပြဿနာ အမှုတွဲပေါင်း ၁၉၈၆ ကို အစိုးရအ  
အစိုးရအဖွဲ့သို့ပေးပို့ခဲ့ပြီး အစိုးရအဖွဲ့က မြေအသုံးချမှု စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီမှ အမှုတွဲပေါင်း ၁၂၉၇၀ မှ  
၁၂၉၇၀ မှုတွေကို ဖြေ  
ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့ပြီး ဆောက်ရွက်ဆဲအမှုပေါင်း ၆၂၄၃ရှိကြောင်း သိရပါတယ်။

လယ်ယာမြေစုံစမ်းရေးကော်မရှင်က သိမ်းဆည်းခံလယ်ယာမြေတွေကို စုံစမ်းစစ် စုံစမ်းစစ်ဆေးရာမှာ

(က) မြို့ပြ များတည်ဆောက်ဖို့ သိမ်းဆည်းခြင်း၊ (ခ)စက်မှုဇုန်တွေ တည်ဆောက်ဆောင်ရွက်ဖို့ သိမ်းဆည်းခြင်း၊ (ဂ)တပ်မြေ အဖြစ်သိမ်းဆည်းခြင်း၊ (ဂ)နိုင်ငံတော်၏ (ဂ)နိုင်ငံတော်၏ စီမံကိန်းတွေဖြစ်တဲ့ ရထားလမ်း၊ကားလမ်း၊ လေယာဉ် ကွင်းများတိုးချဲ့ တည်ဆောက်ခြင်းတွေအတွက် သိမ်းဆည်းခြင်း၊ (ဃ)နိုင်ငံတော်၏ စက်ရုံများ အတွက် သိမ်းဆည်းအတွက် သိမ်းဆည်း ခြင်း၊(င) စိုက်ပျိုး ရေး၊မွေးမြူရေးစီမံကိန်းများဆောင်ရွက်ရန် ပုဂ္ဂလိက ကုမပုဂ္ဂလိက ကုမ္ပဏီများသို့ မြေနေရာ ချထား ပေးရာ တွင် တောင် သူ များ၏ များ၏ လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်နေသည့် လယ်ယာမြေများပါရှိသွားခြင်း တွေက အဓိက လို့ အဓိက လို့ လယ်ယာမြေသိမ်းဆည်းမှု စုံစမ်းရေး ကော်မရှင် က ပြောဆိုပါတယ်။

သမ္မတဟောင်း ဦးသိန်းစိန်လက်ထက် မှာတော့ လယ်ယာမြေစုံစမ်းရေးကော်မရှင်ရဲ့ အမိန့်၊ညွှန်ကြားချက်များနှင့်အကြံပြုချက်တွေကို အစိုးရ အဖွဲ့အဆင့်ဆင့်မှ အောက်ခြေ အထိ အောက်ခြေ အထိ ဆောက်ရွက်မှု အားနည်းခြင်း ၊ ချို့ယွှချို့ယွှင်းချက်များရှိခြင်းကြောင့် မြေသိမ်းယာ သိမ်း ပြဿနာ တွေမပြီးပြတ်ခဲ့ပါဘူး။

**လက်ရှိ** လယ်ယာမြေနှင့်အခြားမြေများ သိမ်းဆည်းခံရမှုများကြောင့် ပြည်သူများနပြည်သူများနစ်နာမှုမရှိစေရေး စုံစမ်းရေး ကော်မရှင်မှာ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ၆၀ ဦး ဦးဖွဲ့စည်းထားပြီး ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် ဇလွန်မဲဆန္ဒနယ်မှ ဦးတင်ထွဋ်က တာဝန်ယူဆောင်ရွက်နေပါတယ်။

တိုင်းဒေသကြီး ပြည်နယ်များအလိုက် စုံစမ်းစစ်ဆေးရန် အဖွဲ့ခွဲငယ် (၉)ခုကိုလည်း ထပ်ဆင့် ထပ်ဆင့် ဖွဲ့စည်းထားကာ ကဏ္ဍအလိုက်ခွဲခြား စုံစမ်းခြင်း ၊ဒေသခံပြည်သူများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့်ပူးပေါင်း၍ လယ်ယာမြေသိမ်းဆည်းခံရသသိမ်းဆည်းခံရသည့် ပြဿနာကို သာ ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်နေတယ်လို့ သိရပါတယ်။

က ထောက်ပြလိုက်ပါတယ်။

မြေသိမ်းမှုများ အမြန်ဖြေရှင်းဖို့လို

လက်ရှိ အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာ လယ်ယာမြေသိမ်းဆည်းမှု ပြဿနာတွေကို အပြီးတိုင် ဖြေရှင်းဖို့  
ဖြေရှင်းဖို့လိုအပ်နေပါတယ်။ လယ်သမားပေါင်းမြောက်များစွာဟာ သူတို့ရဲ့ သိမ်းဆည်းခံ  
သိမ်းဆည်းခံ လယ်ယာမြေတွေအတွက် ကျရာမဲ့အခြေအနေတွေကနေ ပြန်လည်ရုန်းထွက်ဖို့ လိုအပ်  
လိုအပ်နေပါတယ်။ ၂၀၀၈ ခုနှစ်ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေ  
အခြေခံဥပဒေမှာ အရင်အစိုးရရဲ့ လုပ်ဆောင်မှုတွေ နောက်ကြောင်းပြန် အရေးမယူရ ဘူးလို့  
ဘူးလို့ ပြဋ္ဌာန်းချက် ရှိပေမယ့်လည်း မြေသိမ်း  
မြေသိမ်းမှုတွေနဲ့ ပတ်သက်လို့တော့ ထိထိ  
ထိထိရောက်ရောက် ပြန်လည်သုံးသပ်စိစစ်ဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ မြေသိမ်းမှုတွေကို မဖြေရှင်  
မဖြေရှင်းနိုင်ရင် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး စိန်ခေါ်ချက်လို့ ရှုမြင်လို့ရသလို စီးပွားရေးအတွက်  
စီးပွားရေးအတွက် အာမခံမှု နည်းတဲ့ ရှု  
ရှုမြင်ချက်တွေကိုလည်း ပြောင်းလဲနိုင်မှာမဟုတ်ပါဘူး။ အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာ မြေသိမ်းမှုတွေ ထ  
မြေသိမ်းမှုတွေ ထပ်မရှိတော့ပေမယ့်လည်း ဖြစ်ခဲ့တဲ့ မြေသိမ်းမှု အားလုံးကို  
အားလုံးကို အမြန်ဖြေရှင်းဖို့ လိုအပ်နေတာကတော့ အသေအချာပါပဲ။